
Naar Lei Hensels vertelde had hij enige tijd terug door 
middel van een bes, de mistletoe overgebracht op een tak 
van de fruitboom. Het is heerlijk om in een dergelijke 
sfeer de menselijke maat van alle dag weer terug te 
vinden en met je imkerhobby bezig te zijn. 
- In een federatievergadering van imkerbonden ABTB, 
LLTB, ZLTO d.d. 4-3-2003 was ook de ANI uitgenodigd 
om te bekijken welke activiteiten gezamenlijk kunnen 
worden georganiseerd. Zie hier ook de hierboven 
beschreven voornemens. Het voorstel tot wijziging van 
de verzekeringsvoorwaarden van de bijenvolken is aan-
gehouden tot de volgende bijeenkomst d.d. 26-8-2003. 
- In de bestuursvergadering 7 maart is gesproken over 
diverse organisatorische zaken alsmede een concept jaar-
plan waarin de activiteiten en deadlines en de besluit-
vormingsmomenten staan beschreven. 
- Somber werd ik van de Bedrijfsraadvergadering van 24 
maart. Door vast te houden aan het in september 2002 
ingenomen standpunt dreigt de VBBN elk nieuw voorstel 

154 dat gesteund wordt door de vier overige imkerorganisaties 
in de Bedrijfsraad te blokkeren. Waar het verwijt van de 
VBBN lag dat er onvoldoende steun van de vier overige 
imkerorganisaties werd verkregen, lijkt nu het omgekeerde 
het geval. Desalniettemin zullen wij ons inzetten de 
gestelde doelstellingen te bereiken met een zo breed 
mogelijk draagvlak. Onze inspanningen voor betere 
voorwaarden voor gekwalificeerde bestuivingsimkers 
zullen dan ook met onze gesprekspartners worden 
doorgezet. In de ochtenduren werden met F. Heessen de 
boeken gecontroleerd van de gezamenlijke verzekering 
van bijenvolken van de zuidelijke imkerorganisaties jaren 
2000, 2001 en 2002 alsmede van de Bedrijfsraad over 
2002. Evenals vorig jaar dient gezegd te worden dat 
dhr. Roeien wederom een pluim op zijn reeds druk met 
pluimen bezette hoed heeft verdiend, want de administra-
tie was keurig verzorgd. 
- Dankzij grote inspanningen van het bestuur en vrij-
willigers heeft de Stichting Bijen en Natuur veel werk 
verricht voor de Laga `Landesgartenschau' in Gronau/ 
Losser van 12 april tot 19 oktober. Nog voordat ik mij in 
de laatste vergadering op 25 maart had opgegeven voor 
drie dagen hulp in de stand werd ik uitgenodigd mee te 
werken aan de opening en hierbij aanwezig te zijn. De 
goede sfeer tijdens de bijeenkomsten gaf aan dat dwars 
door de imkerorganisaties heen goed samengewerkt kan 
worden. 
- Aangezien ik Thymovar alleen kende van horen zeggen, 
heb ik tijdens de lunch van de VBBN Algemene Leden-
vergadering op 29 maart bij de stand met voorlichting 
over dit middel, een snuif van de doordringende geur 
genomen. De lucht in de neusholte kon ik slecht kwijt-
raken en het was maar goed dat Catherine Reker mee 
terug reed naar het middagprogramma. Desgevraagd wist 
ze me te vertellen dat haar inspanningen m.b.t. promotie 
voor de bijenteelt via Intratuin door personele uitval en 
veranderingen stil is komen te liggen. Ze sprak de door 
mij ondersteunde wens uit dat dit door alle imkerorganisa-
ties weer zal worden opgepakt. Romee van der Zee zou 
ik graag willen ondersteunen door imkers van onze en 
andere organisaties op te roepen mee te doen met de 
enquête inzake volkverlies (www.bijenhouden.nl). 
Wellicht dat uit deze gegevens een trend of ontwikkeling 

kan worden afgelezen. Een regelmatig bezoek van de 
website van de imkerorganisaties kan ook helpen bij het 
verkrijgen van de meest actuele informatie over 
bijenziekten en bijvoorbeeld de gevaren van de kleine 
bijenkastkever bij invoer van volkjes van buiten Europa. 
In de volgende aflevering zal ik u vertellen hoe mee-
genomen vakantiehoning door leden kan leiden tot een 
boeiende verenigingsavond. 

De nationale overheid 
subsidieert steeds minder 
Henk van der Scheer 
`De laatste tien jaar zijn we subsidies en de positie in 
LNV kwijtgeraakt' aldus Dick Vunderink in BIJEN 9(1): 
26 (2000) en hij voegde daar aan toe dat we daardoor 
niet zijn verzwakt, maar dat we aan zelfstandigheid en 
zelfbewustzijn hebben gewonnen. Als dat zo is, dan 
hebben we in de afgelopen drie jaar beslist nog meer aan 
zelfstandigheid en zelfbewustzijn kunnen winnen. 

Ooit subsidieerde de overheid onderwijs, voorlichting 
en onderzoek 
Ooit subsidieerde het Ministerie van Landbouw, Natuur-
beheer en Visserij (MLNV) (beroeps)Onderwijs, Voor-
lichting en Onderzoek. Dit `OVO-drieluik' vormde tot 
omstreeks 1980 de basis van alle handelen van het 
Ministerie van Landbouw. Die overheidssteun was nodig, 
nadat in het laatst van de 19de eeuw de landbouw in 
West-Europa in een crisis was geraakt, veroorzaakt door 
o.a. een sterk gestegen aanvoer van goedkoop graan uit 
Rusland en Noord-Amerika. Veel Europese landen 
beschermden hun landbouw vervolgens met hoge 
invoerrechten of directe subsidies. Nederland, waar de 
internationale handel en scheepvaart belangrijk waren, 
had daarentegen belang bij vrijhandel en koos voor het 
`OVO-drieluik'. 
Voor de imkerij begon de subsidiëring in 1905 met de 
aanstelling van dhr. L. van Giersbergen als zogenaamde 
`wandelleraar'. Op het hoogtepunt hadden wij 'onze' 
proefbijenstand, de Ambrosiushoeve, als onderzoeks-
centrum en was de directeur van de Ambrosiushoeve 
tevens Rijksbijenteeltconsulent. In die laatste hoedanig-
heid gaf hij voorlichting en werden bijenteeltleraren 
opgeleid. Met de totstandkoming van de Bijenwet in 
1947 kreeg hij ook grote bevoegdheden inzake inspectie 
ten aanzien van de tracheemijt. Die 'tweede pet' van de 
consulent werd later uitgebouwd tot het Consulentschap 
in Algemene Dienst (CAD) voor de Bijenteelt. Bij dat 
consulentschap waren o.a. drie `assistenten' (de latere 
bijenteeltvoorlichters) in dienst voor de voorlichting en 
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de inspectie en ook was er een leraar in algemene dienst 
voor de inspectie op het onderwijs in de bijenteelt. Dat 
onderwijs (imkercursussen voor beginners en gevorder-
den) werd gegeven door bijenteeltleraren veelal in 
samenwerking met de imkerorganisaties. De cursussen 
werden gesubsidieerd door de directie Landbouwonder-
wijs van MLNV. 

Medefinanciering van het onderzoek door de imkerij 
Vanaf omstreeks 1980 was het `OVO-drieluik' niet langer 
heilig voor MLNV. Als eerste dienden de land- en tuin-
bouwsectoren voor 50% te gaan meebetalen aan het 
onderzoek. Met veel gemor ging de georganiseerde 
bijenhouderij in stappen akkoord. Uiteindelijk werd in 
1995, als laatste van de tuinbouwproefstations, ook voor 
de Ambrosiushoeve zo'n constructie bereikt en gingen 
fruitteelt, glasgroenteteelt en bijenhouderij gezamenlijk 
voor 50% meebetalen. Als gevolg daarvan betalen wij nu 
€4,54 (zijnde het niet geïndexeerde bedrag van fl 0,-) per 
imker aan PPO-Bijen, voorheen de Ambrosiushoeve. 
Bij de grote reorganisatie van de voorlichtingsdienst in 
1990 verloor de directeur van de Ambrosiushoeve zijn 
functie van consulent. De regionale, bedrijfsgerichte 
voorlichting werd overgedragen aan de verzelfstandigde 
landbouwvoorlichtingsdienst DLV. De drie bijenteelt-
voorlichters kwamen zodoende in dienst van de DLV en 
werden na een paar jaar wegbezuinigd. Het landelijke 
werk van de consulentschappen ging op in het Informatie-
en Kenniscentrum voor de Akker- en Tuinbouw (IKC-
AT), nu Expertise Centrum Landbouw van MLNV (EC-
LNV) genoemd. Zo ging bijvoorbeeld Ing. C.C. Smeekens 
daardoor over naar dat IKC-AT. Ook die bijenteeltvoor-
lichtingsplek is recent opgeheven door de overgang van 
Smeekens naar PPO-Bijen waar hij als onderzoeker verder 
gaat. Exit dus van de subsidiëring van de voorlichting. 

Afbouw van subsidies door de overheid 
Het verlies van de functie van Rijksbijenteeltconsulent 
had mede tot gevolg, dat het van rijkswege opleiden van 
bijenteeltleraren werd afgebouwd. In 1993 kregen de 
laatste cursisten hun diploma. Aan het subsidiëren van de 
bijenteeltcursussen voor beginners en gevorderden kwam 
in 2002 (voorlopig) ook een eind. Weliswaar loopt er nog 
een briefwisseling over de afwijzing van subsidie voor deze 
cursussen voor dit jaar, maar de vooruitzichten zijn somber. 
Kortom: waarschijnlijk ook exit van de subsidiëring van 
het onderwijs. 
Rest nog de subsidiëring van de bestrijding van Ameri-
kaans vuilbroed. In 2002 deelde MLNV daarover mee dat 
de bestrijding niet langer voor rekening van het rijk (en 
de sectoren rundveehouderij en varkenshouderij) kon 
komen. Ook die subsidiëring zal dus binnenkort wel exit 
zijn. Weliswaar lopen er nog onderhandelingen, maar hoe 
die zullen eindigen is ongewis. De kans bestaat zelfs dat 
ze voortijdig worden afgebroken door de overheid, omdat 
die in geldnood zit en drastisch moet bezuinigen. 

Kop op 
Laat u er ondanks alles niet onder krijgen. Bijenhouden 
is ook verbonden met de natuur en daarom veel te mooi 
om er mee te stoppen. Voor de beroeps(honing)imkers 
onder u is er nog een lichtpuntje: de Europese Gemeen- 

schap is sinds 1997 bereid geld voor u uit te trekken. Zoals 
vorige maand al gezegd is, is het hoofdbestuur van plan 
over deze situatie inhoudelijk en strategisch een standpunt 
in te nemen en daarover concrete ideeën te ontwikkelen. 

Afscheid Gert Wessels 
Gert Wessels heeft 35 jaar lang het depot Varsseveld van 
het Bijenhuis Wageningen draaiende weten te houden. Na 
een werkzaam leven in de bijenhouderij en het verzorgen 
van dit imkerdepot houdt hij het nu voor gezien. 
Nou ja, gezien! Dit jaar helpt hij mw. Pinkster, die het 
depot overneemt, nog met de inkoop en het wegwijs maken 
in het materialen- en bijenland. 
Jarenlang was hij het aanspreekpunt van de VBBN sub-
vereniging Varsseveld en Omgeving en stond hij iedereen 
bij met raad en daad. 

Bij Gert kon je altijd terecht, al was het alleen maar voor 
een bijenpraatje. Hij is een graag geziene gast op diverse 
bijen- en honingmarkten en die zal hij zeker blijven 
bezoeken. 
Gert Wessels bestierde het depot vrijwel belangeloos en 
maakte al het verdiende geld over aan de subvereniging 
Varsseveld. 
Wij wensen mw. Pinkster vanuit het Bijenhuis veel succes 
toe en feliciteren de subvereniging met dit prachtige 
nieuwe depot. 
Openingstijden: maandag 10.00-12.00 uur, zaterdag 
09.00-11.00 uur en in april t/m juni extra op de vrijdag 
van 16.00-19.30 uur. Adres: Hogeweg 45, Heelweg 
(Varsseveld), 0315-24 33 48. 

Enkele punten uit de HB-
vergadering van 6 maart 2003 
Rob Nifinan, secretaris ['RIJN§ 

• Floriade 
Er wordt verslag gedaan van een goed gesprek tussen 
enkele HB leden en het Floriadecomité. De netto-opbrengst 
is een verrassend hoog bedrag. Het geld gaat beheerd 
worden door een fondsbestuur, bestaande uit HB-leden 
en een lid van het Floriadecomité. Het doel van het fonds 
is een financiële garantstelling voor de Floriade 201 2. De 
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rente welke jaarlijks vrij komt zal worden gebruikt om 
een jaarlijkse prijsvraag uit te schrijven. De voorwaarden 
voor deelneming worden nog bekend gemaakt. Tijdens de 
ALV van 29 maart a.s. zullen nadere mededelingen 
hierover worden gedaan§ 
• Landschappennotitie 
Geruime tijd is er binnen het HB een discussie gevoerd 
over signalen dat bijenvolken als concurrenten van de 
wilde bij worden gezien. Dit speelt met name in natuur-
gebieden. Door verschillende organisaties worden strenge 
regels gehanteerd bij het plaatsen van bijenvolken. In de 
praktijk komt het voor dat imkers geen toestemming 
krijgen hun bijenkasten te plaatsen. In een begeleidende 
brief bij de genoemde notitie zal de VBBN beargumenteren 
dat een genuanceerde benadering meer mogelijk en ver-
antwoord is. Het HB neemt op dit moment initiatieven en 
voert gesprekken met overheid en natuurorganisaties om 
deze problematiek op te lossen en de belangen van onze 
imkers te behartigen. Zodra er concrete resultaten zijn, 
worden deze aan onze imkers gemeld. 
• Verslag vergadering vrijwilligers expositie 
Jaarlijks is er een evaluatie met de vrijwilligers die actief 
zijn voor de expositie in het Bijenhuis. Er zijn twaalf 
vrijwilligers actief. De coordinatie wordt gedaan door 
Frans Janssen. In 2002 is de expositie door ruim 1.000 
personen bezocht. Een fraai resultaat en goed voor de PR 
voor het bijenhouden. Een opsteker is de beoordeling 
met het predikaat 'goed' door de universiteitsfaculteit 
`Educatie'. Het HB zal onderzoeken of meer investerin-
gen in de expositie noodzakelijk en mogelijk zijn. 
• De ALV van 29 maart a.s. is voorbereid en de taken 
verdeeld. 
Er zal onder meer mededeling worden gedaan van diverse 
initiatieven genomen door het HB en bedoeld als service-
voorziening aan onze leden. 
De middagzitting heeft als thema 'Promoting bijen-
houderij'. De heer Polman uit Doetinchem zal spreken 
over een jeugdcursus bijenhouden en Huib Koel van het 
Floriadecomité zal spreken over randvoorwaarden en 
activiteiten die nodig waren om grote groepen belang-
stellenden te motiveren en enthousiast te krijgen voor 
bijenhouden. 

90 jaar VBBN Oosterhesselen 
(1912-2002) 
Daan Meeusen, bestuur Oosterhesselen 
Ter gelegenheid van haar 90-jarig bestaan organiseerde 
onze afdeling een bijeenkomst die geheel in het teken 
stond van drachtplanten. 
Na het 'historisch' openingswoord van onze voorzitter, 
deed de voorzitter van de groep Drenthe, L.G. 
Willigenburg, namens de VBBN de felicitaties toekomen. 
Daarna reikte hij aan een vertegenwoordiger van 
Staatsbosbeheer de drachtbokaal uit. Bij het plaatsen van 
onze bijenvolken kunnen de imkers altijd op de volle 
medewerking van SBB rekenen. 
Toen was de beurt aan de Dienst Landelijk Gebied om 
een toelichting te geven op `Drachtplanten en 

subsidiemogelijkheden'. De avond werd besloten met een 
prachtige dia-lezing door een biologische 
drachtplantenkweker uit Zuidlaarderveen. 
Jammer dat enkele uitgenodigde `groenverenigingen' 
verstek lieten gaan. 
We konden echter wel vele leden van andere 
subverenigingen begroeten. Dat onze kleine afdeling een 
avond kon organiseren in een wat grotere opzet, danken 
we aan de (financiële) steun en medewerking van het 
bestuur van de VBBN Groep Drenthe. Mede daardoor 
kunnen we terugzien op een geslaagde en nuttige avond. 

FAMILIEBERICHTEN 

Op 26 februari 2003 is op 77-jarige leeftijd overleden, ons 
gewaardeerd medelid 

SMAK HUIJGENS 

Sjaak was een trouwe bezoeker van onze ledenvergaderingen. 
Als bestuivingsimker heeft hij zich zeer verdienstelijk 
gemaakt en veel kennis opgedaan, die hij deelde met een 
ieder die daar belangstelling voor had. 
Twee dagen voor zijn overlijden heeft hij nog een regeling 
gemaakt voor de verzorging van zijn dertien bijenvolken. 

Bestuur en leden betuigen langs deze weg hun innige 
deelneming aan de beproefde familie. 

Bestuur en leden 
VBBN subvereniging 'De Bij-Moer', Bergen op Zoom. 

Op 28 januari is ons medelid 

JAN VERKUIJLEN 

Na een kort ziekbed, op 77-jarige leeftijd overleden. 

Wij zullen zijn enthousiaste verhalen in onze vergaderingen 
missen. 

Bestuur en leden 
ZLTO bijenhoudersvereniging Veghel/Erp 

Geschokt zijn wij door het plotseling overlijden van ons 
bestuurslid 

GEORGE WINTER 

George was ruim vijftig jaar lid van onze vereniging, 
waarvan vele jaren lid van het bestuur. 

Wij verliezen in hem een enthousiast imker en een fijne 
vriend. 

Wij wensen Diny, kinderen en kleinkinderen veel sterkte bij 
dit verlies. 

Bestuur en leden 
VBBN subvereniging Gorinehem/Meerkerk e.O. 
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